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“Tornava a casa des de la pla-
ça de la Virreina de Gràcia fent
el mateix recorregut que fa
anys que faig. [...] Quan era a
un parell de carrers de casa, un
home em va sorprendre per
darrere, em va immobilitzar i
em va començar a fer toca-
ments als genitals. [...] Vaig
començar a retorçar-me per
desfer-me dels braços d’aquell
home, que finalment va arren-
car a córrer. [...] Tota jo tre-
molava, i ràpidament vaig ser
conscient que acabava de patir
una agressió sexual”.

Aquest és el dur relat que fa
pocs dies va fer públic la regi-
dora de la CUP Maria Rovira
després d’haver patit una agres-
sió masclista. Però aquestes pa-
raules les podria haver escrit
qualsevol de les 1.445 dones
que, segons xifres oficials, van
denunciar haver estat víctimes
d’una agressió o abús sexual a
Catalunya el 2015. O, de fet,

qualsevol de les moltes que no
arriben a denunciar-ho –es cal-
cula que només el 20% ho fa–.
A Europa, una de cada deu do-
nes de més de 15 anys afirma
haver patit violència sexual.

“DISCURS EXCULPATORI”
“És incomprensible que, da-
vant d’aquestes xifres, la socie-
tat no estigui escandalitzada”.
Qui parla és Alys Samson,
d’Hèlia Dones, una associació
de suport a les dones que pa-
teixen violència de gènere. “Si
en lloc de dones agredides es-
tiguéssim parlant de futbolistes,
què passaria?”, reflexiona in-
dignada. Ella és una de les mol-
tes dones que treballen per
combatre aquesta xacra. En el
seu dia a dia les xifres abstrac-
tes es converteixen en dures ex-
periències difícils d’afrontar.
Primer de tot, perquè el “dis-
curs exculpatori” envers l’a-
gressor –“són persones que no
estan bé del cap”, etc.– està so-
cialment molt estès i “natura-
litza” el problema. I, després,
perquè malgrat que la legislació
catalana al respecte “és de les

més avançades d’Europa, se-
gueix sent insuficient, sobretot
perquè encara és desconeguda
pels que l’han d’aplicar”, la-
menta Samson. 

“De què serveix una bona llei
si no es desplega correcta-
ment?”, es pregunta en aquest
cas Mireia Foradada, membre
de Gatamaula, un altre col·lec-
tiu de dones feministes. “Cal
més formació i especialització
de la policia i la justícia, així com
de la resta d’institucions, inclo-
sos els metges”, reclama. Una
opinió que comparteix Dolo-
res Pulido, membre de Ca la
Dona, un espai de referència en
la matèria, la qual resumeix
que “falta formació en perspec-
tiva feminista a totes les parts
del circuit d’atenció”.

DENUNCIAR ÉS UN “CALVARI”
Des dels col·lectius feministes
saben bé el “calvari” que per a
les dones agredides és denun-
ciar. Moltes es fan enrere quan
se’ls explica què comporta. Ha-
ver de trobar-se amb el seu
agressor, per exemple. Millorar
el procés judicial, doncs, és una

altra de les assignatures pen-
dents, com també ho són la
prevenció i la sensibilització.
“La informació que té la policia
ha de servir per alarmar-nos”,
reclamava la regidora Rovira en
el seu escrit. Un extrem que
comparteixen tant Pulido com
Foradada i Samson, perquè, a
més, fer públic en quins barris
hi ha més agressions serviria
també per combatre “la sensa-
ció d’impunitat” dels agressors.

DES DE L’AJUNTAMENT
I què dir de les institucions?
“Podem fer molt més del que
fem”, escrivia Rovira. Samson i
Pulido ho comparteixen, però
diuen que han detectat un “can-
vi de tarannà” a l’Ajuntament
amb l’executiu d’Ada Colau. “És
un govern molt més receptiu a
treballar per combatre aquesta
xacra”, celebra Pulido. Forada-
da, en canvi, es declara més
“escèptica” en aquest sentit.
“De no fer res a fer alguna cosa
ja és un pas, però queda molt
per fer”, afirma, “començant
per treballar molt més braç a
braç amb el teixit social i veïnal”.

Una crítica que comparteix
Laura Pérez, regidora de Femi-
nismes i LGTBI de l’Ajunta-
ment, la qual admet que “hi ha
molt marge de millora”. “Tots els
serveis i les institucions s’han de
coordinar millor i cal potenciar
les alertes i la sensibilització”,
apunta Pérez. Dit això, però,
remarca la tasca que ja estan
fent des de la seva regidoria, com
ara les campanyes específiques
de sensibilització aprofitant les
Festes Majors dels barris.

Sigui com sigui, no s’acon-
seguirà acabar amb aquesta
xacra si no s’acaba abans “amb
la invisibilitat de les dones” i s’e-
radica “el sexisme de soca-
arrel”, adverteixen els diver-
sos col·lectius feministes. I això
passa per incidir en l’ensenya-
ment, “aplicant-hi la coeduca-
ció”, reclama Samson, “sense
descuidar la tasca que cal fer
amb els homes”, avisa Pulido, i
fomentant “l’autodefensa fe-
minista” entesa en sentit ampli
i orientada a l’empoderament
de les dones, diu Foradada.
Per construir un edifici nou cal
començar pels fonaments.

Arnau Nadeu
BARCELONA

L’any passat 1.445 dones van denunciar haver estat víctimes d’una agressió o abús sexual a Catalunya. Foto: No to violence against women

Una xacra 
(encara) 
a l’ombra
» L’agressió sexual al carrer 
denunciada per la regidora 
Maria Rovira rellança el debat 
sobre la violència masclista

» Tot i les xifres alarmants, 
es “naturalitza” i es menysté 
un problema que cal afrontar 
des de tots els àmbits
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Un diari plural

per Lluís Llanas, president de l’Ass. de Comerciants Creu Coberta i vicepresident executiu de la Fundació Barcelona Comerç

4Volem turisme responsable i sostenible? Creem-lo

Des de diversos sectors de la ciu-
tat –sobretot el reivindicatiu mo-
viment veïnal– s’ha criticat sovint
el model que volem de turisme. Si
bé és cert que, tot i algunes re-
miniscències i sortides de to, s’ha
demostrat que gràcies al turisme
Barcelona és el que és, ha supe-
rat la crisi econòmica i financera
de l’última dècada i s’ha situat
com una de les millors ciutats
d’Europa per fer negocis i turis-
me, també ho és que cal qüestio-
nar-nos és el model d’aquest tu-
risme. Qui, com i quan volem que
vingui a Barcelona.

I en aquest debat del qui,
com i quan, el sector del co-
merç, el sector empresarial, hi te-
nim molt a dir, i molt a opinar,
perquè probablement sigui a tra-
vés nostre –i no per mitjà d’altres
campanyes menys tolerants–
que puguem canviar el qui, el
com i el quan.

De vegades hem equiparat el
“turisme de qualitat” al “turisme
que es gasta molts diners”, per
contraposició al “turisme de mot-
xilla i d’alberg”. És un concepte er-
roni, però del qual s’ha impregnat
ja la societat. Hem d’anar millo-
rant els valors que apliquem pre-
cisament al “turisme de qualitat”
cap al vessant del turisme res-
ponsable i sostenible. I per tenir
turistes responsables i sostenibles

calen tres coses: formar els ciuta-
dans, crear una oferta que posi en
valor aquest turisme i informar-
los de com sumar-s’hi.

Un turista responsable i sos-
tenible és aquell que té cura de mi-
nimitzar els impactes negatius so-
bre el territori que visita (parlem
de generació de residus, no mo-
dificació del paisatge ni física ni lu-
mínica ni auditiva, respecte a les
formes de vida i relació, etc). Hi
ha moltes formes per aconsegu-
ir-ho: prioritzar propostes turís-
tiques de petit format, informar-
se sobre l’espai que es visita,
prioritzar el transport col·lectiu,
adquirir souvenirs propis de la
zona i comprar al comerç de pro-
ximitat i a l’artesà local, escollir ru-
tes raonables, prioritzar hotels pe-
tits que no generin impacte ne-
gatiu a l’entorn, comprar sempre
productes legals en comptes de al
venedor irregular i, òbviament,
tots els conceptes derivats del
respecte al medi ambient i la
cura que cal tenir a l’hora de vi-
sitar àrees silvestres, patrimo-
nials o arqueològiques.

El discurs existeix, i cada ve-
gada són més persones les que
s’hi sumen. En una ciutat com
Barcelona no podem pretendre
canviar el model d’un dia per l’al-
tre. Però sí que tots els sectors i,
repeteixo, en especial el sector co-

merç i turisme molt més que cap
altre, tenim les eines per procu-
rar el canvi. 
Formant el turisme. És

evident que el turisme ja hauria
de venir format des d’origen, i en
les poques hores o dies que sigui
a Barcelona no li podem fer un
curs del bon turista. Però sí que li
podem donar eines, o ofertes,
que el permetin prendre cons-
ciència d’aquests nous conceptes
que també el poden satisfer. For-
mar el turisme ho podem fer des
que arriba en avió, vaixell o tren,
oferint-li un fulletó, fins a la in-
clusió d’un discurs proactiu en tu-
risme responsable des dels seus
propis guies, a la cua d’un museu,
o a la carta d’un restaurant.

Cal, decididament, des de
l’administració, i també des del
sector educatiu, treballar per for-
mar els nostres ciutadans, tam-
bé quan ells són els turistes que
visiten altres racons de món.
Creant una oferta sin-

gular.El sector del comerç i del
turisme ens hi hem de posar.
Des dels hotels i els aparta-
ments fins als eixos comercials
i les grans cadenes, passant per
operadors de tours, guies, mu-
seus i festivals, cal potenciar
allò que genera un impacte po-
sitiu a l’entorn i minimitza els re-
sidus i contaminació. 

Això, és evident, pot anar en
contra d’algunes ofertes i pro-
postes turístiques actuals. El
sector, i també el país, ha de
fer-los entendre que la seva
proposta no és viable per as-
solir el que desitja la societat.

I aquest és un dels reptes
més complicats, ja que els in-
teressos d’algunes d’aquestes
marques sobrepassen sovint
les polítiques d’una regió com
la nostra. En cap cas, però, no
ens ha de fer por plantejar can-
vis a empreses, recintes, grans
superfícies, etc. que haurien
de ser els primers en aplicar-les,
per capacitat econòmica.
Informant-los de les pro-

postes.En aquest punt ens in-
teressa molt el suport dels pro-

motors i agents turístics, agències
de viatges, guies, hostaleria...
Cal que aquestes propostes de ca-
ire sostenible i responsable arri-
bin arreu i tinguin el mateix va-
lor, la mateixa visibilitat i la ma-
teixa promoció que qualsevol
altra. Alguns sectors com els del
luxe poden equiparar el turisme
sostenible a quelcom rural, lluny
del seu client. Hem d’eliminar
aquest paradigma, ja que el tu-
risme sostenible i responsable pot
ser, precisament, un turisme
d’alta qualitat i de luxe.  

El turisme sostenible i res-
ponsable pot ser un turisme
molt rentable. Els conceptes
que esmentem ja han capil·la-
ritzat la societat. Només cal que
ens posem les piles entre tots.
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Actualitat a la xarxa

#Ensurt

@KRLS (Carles Puigdemont): La serenitat
i preparació de la conductora dels Mossos
ha evitat mals majors. Una roda de camió
ens ha impactat directament. Bona feina!

#Contradicció

@davidminoves: Hipocresia és el Rei
d'Espanya demant a l'ONU "generositat
amb els refugiats" quan l'Estat només ha
acollit el 3% dels que es va comprometre.

#BrangelinaOver

@offwestmeyer: Veo que todos estáis
hablando de la separación de Brad Pitt y
Angelina Jolie como si fuera la de los
Beatles.
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Parlen els
veïns

Carles
“M’ha agradat, tro-
bo que l’espai està
ben adaptat, hi ha
dutxes per a ells i
per a nosaltres, però
era petita. Crec que
si entre tots som ca-

paços de ser responsables i de mantenir-
la neta, hi ha possibilitats reals que això
es mantingui en un futur.”

Cecilia
“Dolenta, és un es-
pai massa petit pel
volum de gent que
hi va. Necessitem
un espai molt més
gran i que ens dei-
xin una mica més

de llibertat a la gent que tenim gossos. Si
pensen repetir-la en les mateixes condi-
cions no hi tornaré, no val la pena.”

Xavi
“Molt positiva. És
un projecte que ha
arribat massa tard,
però per fi hem po-
gut gaudir-ne a la
ciutat. Estava ben
organitzada, hi havia

punts d’informació, dutxes, fonts i un
ambient molt sa, tot i que era petita. Es-
pero tornar-hi si la repeteixen l’any que ve.”

Com ha estat la teva experiència a la prova pilot de la platja per a gossos?
per Pau Arriaga

Montse
“Quan hi vaig anar
pensava que seria
molt més gran i
vaig trobar que era
com una mena de
pipican gran, era
molt estreta. A més,

s’hi acumulaven molts gossos els dies fes-
tius. Tot i això, m’agradaria que es repetís,
però si és possible ampliant-la.”

Opinió en 140 caràcters

Un diari obert

Existeix la possibilitat remota que l’Es-
tat i el seu braç judicial tinguin dos dits
de front i hagin reduït la velocitat en la
seva ofensiva política contra els líders
del procés. Mas, Ortega, Rigau i Homs
seran jutjats per desobediència, però no
per malversació de fons públics, que
comportaria pena de presó. I el Tribu-
nal Constitucional es dóna uns mesos
de coll per decidir si inhabilita Forca-
dell o no. És evident que la frenada té
connotacions electorals i respon al
desgovern madrileny, però potser tam-
bé en un despatx polític o empresarial,
o en un reservat de restaurant, algú més
intel·ligent ha visualitzat què passarà si
un bon dia el Tribunal Constitucional
i la Fiscalia inhabiliten la presidenta del
Parlament.

La imatge és la següent: L’ANC,
Òmnium, l’AMI, el PDC, ERC, la CUP,
els comuns i moltes altres entitats con-
vocant tots els catalans demòcrates –els
del sí i els del no- a blindar pacíficament
el Parlament per quan arribi la policia a
impedir que Carme Forcadell convoqui
un ple ordinari. Aquesta fotografia seria
la que apareixeria als llibres d’història i

a totes les portades dels mitjans inter-
nacionals com la del dia en què els in-
dependentistes i molts sobiranistes van
prémer el botó vermell de la desconne-
xió. De fet, Carme Forcadell és el botó
vermell, el llindar del dolor, el màxim que
estan disposats a suportar tots els cata-
lans que creuen que el Parlament és so-
birà per debatre democràticament i que
Forcadell és la persona que té l’encàrrec
superior de garantir la democràcia par-
lamentària.

Si arriba aquest dia, els partits inde-
pendentistes s’oblidaran de pugnes par-
tidistes, de guerres caïnites i de cadires.
Amb això ja hi podem comptar. Ara bé,
el més important serà que les institucions
catalanes estiguin a punt per descon-
nectar d’Espanya. Pot ser en qualsevol
moment. Ha començat el compte enre-
re, però els tempos encara els marca Ma-
drid. Per això, tal com van dir els ciuta-
dans que van sortir al carrer l’11 de se-
tembre, els polítics han de prémer l’ac-
celerador en la recta final. I és clar, tots
en la mateixa direcció. 

Article publicat a El Món

4Forcadell és el botó vermell
per Gemma Aguilera

4Hem de ser el sud del nord
per Josep Loste 

Aquest mes de  setembre serà, sense
cap mena de  dubte, el  mes  de la qües-
tió  catalana   dintre  de l’ empanta-
negada  política  espanyola. No podem
oblidar  que la  crisi  política, econò-
mica i social  a l’Estat  espanyol no és
només la crisi del bipartidisme  i de la
manca  de cultura  política  de  coali-
ció. Catalunya i la manca  del  seu re-
coneixement  com a  nació  diferent i
diferenciada, no només políticament,
sinó també econòmicament  i social-
ment,  i la  seva persecució política a
través de les  altes institucions de
l’Estat, és  l’element  nuclear  de les
causes  del bloqueig de la  política  es-
panyola. 

L’obsessió  dogmàtica i  malaltissa
de la superestructura  de l’Estat  espa-
nyol  de no voler  reconèixer   el dret a
decidir (el  dret  a l’autodeterminació
dels pobles  amb tots els  ets i uts),  és
la  característica   principal  que con-
verteix  la  democràcia  espanyola  en

un sistema  polític de  molt  baixa  qua-
litat democràtica,  social i moral. De  fet,
no és “la qüestió  catalana  tradicional”
el problema  que no deixa  modernit-
zar  Espanya; sinó  que Catalunya és  la
qüestió central per  excel·lència, que im-
pedeix  un model  polític -més enllà  de
les  diverses ideologies-  amb legitimi-
tat  democràtica  i llibertat política  de
debò, com pot ser per  exemple el
Regne Unit.

En síntesi, la qüestió  de fons que
impedeix  la  regeneració  democràti-
ca i política  a l’Estat  espanyol és  Ca-
talunya, que també  ha de  canviar molt,
millorar en  diversos aspectes  econò-
mics  i socials, però  la  nostra  nació   ja
fa  molts  anys  hauria de ser  un Estat
independent de la UE. Catalunya  ha  de
ser definitivament  “el Sud del Nord”
d’Europa, en comptes de seguir pido-
lant  per esdevenir  el líder  d’un Estat
espanyol  reaccionari, que  ha  perdut
completament  el  Nord. 

@Cat_Lliures: Abans de celebrar el dia
sense cotxes, potser seria bona idea
deixar de subvencionar-ne la compra via
plans PIVE.

@jordipueyo: Proposo Partit Demòcrata
Europeu del Món del Sistema Solar
Català. Així no quedaran dubtes i farà 
riure igual.

@PabloMM: La fiscalía protegió a Javier
de la Rosa a cambio de información para
la operación Cataluña. La cloaca no
tiene fin. 
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Després de dues setmanes en
funcionament, i veient les queixes
i els recels que la superilla del Po-
blenou ha provocat, l’Ajuntament
ja ha començat a implementar-hi
els primers canvis per tal de mi-
llorar el seu funcionament i adap-
tar-se a les peticions dels veïns. 

Així doncs, les primeres mo-
dificacions que es poden veure des
de fa uns dies a la superilla  tenen
a veure amb la mobilitat dels ve-
hicles als xamfrans, on s’han des-
plaçat els pilons per tal de facili-
tar els girs. També s’han modifi-
cat les freqüències dels semàfors
i s’han senyalitzat les àrees de cà-
rrega i descàrrega.

La tinenta d’alcalde d’Ecolo-
gia, Mobilitat i Urbanisme, Janet
Sanz, va explicar dilluns durant
una roda de premsa que des del

consistori estan en contacte per-
manent i “treballant braç a braç”
amb els veïns per incorporar les
millores que siguin necessàries.
Sanz també va assegurar que
“s’ha generat un debat, amb co-
ses que cal millorar, però les su-
perilles es podran implementar
a nivell global”. En aquesta línia,
abans-d’ahir es va estrenar un
punt d’informació, on els veïns,
comerciants i treballadors de
l’entorn poden expressar les se-
ves queixes i suggeriments. Tot
i aquests canvis, però, encara

queda per resoldre dues qües-
tions importants: les parades de
bus i les places d’aparcament.

D’altra banda, dimecres que
ve se celebrarà una jornada de
treball per fer un diagnòstic de
les primeres setmanes de la pro-
va pilot i el 13 d’octubre, durant
el consell de barri, s’informarà
els veïns sobre quins seran els se-
güents passos.

Qui no vol esperar a veure
com evoluciona tot plegat és CiU,
que ahir ja va demanar la retira-
da de la superilla.

Un dels espais ciutadans de la superilla. Foto. Twitter (@xurgell)

L’Ajuntament introdueix 
els primers canvis a la superilla

» La polèmica generada des de l’estrena ha provocat que el consistori
hagi fet modificacions als xamfrans i hagi obert un punt d’informació

Acaba una Festa Major amb
queixes veïnals durant el pregó
EL POBLENOU4El barri del Po-
blenou va dir adéu diumenge
passat a la seva Festa Major
després de 10 dies intensos on
els veïns van poder gaudir d’un
programa farcit d’activitats per
a tots els públics. L’edició d’en-
guany també deixa un pregó
marcat per les queixes veïnals.

El passat dia 10 de setembre,
un cop celebrada la cercavila d’i-
nici de la Festa Major, va arribar
l’hora del pregó, que va estar
marcat per les protestes d’alguns
veïns durant el discurs de l'al-
caldessa, Ada Colau, i del regi-

dor del Districte, Josep Maria
Montaner. 

El motiu de les protestes va
ser, principalment, la massificació
turística que alguns veïns denun-
cien que pateix el barri. Quan
Colau i Muntaner van agafar la pa-
raula es van poder escoltar xiulets
i retrets. L’alcaldessa va assegurar
que entén “perfectament” les quei-
xes, ja que “quan es representa la
institució, s’assumeixen perfec-
tament les demandes veïnals”,
mentre que el regidor es va mos-
trar irònic dient que “l’any passat
em vau perdonar els xiulets”.

CONCERTS4Des d’avui i fins
diumenge la ciutat viurà una
nova edició de les Festes de la
Mercè. I ho farà, si parlem de
concerts, amb Sant Martí de
protagonista. La platja del Bo-
gatell i el Parc del Fòrum seran
demà i demà passat dos dels
grans referents musicals de la
ciutat.

Pel que fa a la platja del Bo-
gatell, acollirà demà a partir de
dos quarts de deu del vespre el
concert ‘Mediterràniament: Fes-

ta a la platja’, que tindrà com a
cap de cartell els ja clàssics Love
of Lesbian de Santi Balmes, que
faran gaudir el públic amb el seu
nou treball ‘El poeta Halley’ i
amb les cançons de sempre.
Abans d’ells, l’encarregat d’i-
naugurar la nit serà Ramon Mi-
rabet, mentre que el tercer i úl-
tim grup seran Animal. 

Pel que fa al Parc del Fòrum,
acollirà l’actuació de diferents
grups tant demà com demà pas-
sat. Demà a la nit serà el torn

d’un triple concert que arrenca-
rà amb l’actuació d’Oques Gras-
ses, continuarà amb La Gran Pe-
gatina i es tancarà amb La Raiz.

Per últim, dissabte seran
quatre els grups presents al Parc
del Fòrum, entre els quals hi
haurà un dels caps de cartell d’a-
questa edició de la Mercè: Manu
Chao. A banda, del cantautor
francès d’origen espanyol, tam-
bé tocaran en aquesta nit de ca-
ràcter mestís La Sra. Tomasa,
Dani Lança i Dubioza Kolektiv.

Sant Martí Metro | La parada Besòs Mar es remodelarà 
L’estació de metro Besòs Mar es remodelarà, finalment, després d’anys de reivindicacions 

veïnals que en denunciaven el seu mal estat. En declaracions a BTV, el regidor del Districte, 
Josep Maria Montaner, ha assegurat que aquesta estació és “la pitjor de metro de la ciutat”. TMB

està redactant el projecte de remodelació i està previst que les obres comencin l’any que ve.  

Redacció
EL POBLENOU

El pregó, marcat per les queixes veïnals. Foto: Twitter (@EnsPlantemP9)

La Mercè, al Bogatell i al Fòrum
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El projecte ‘smart city’ 
per a Ca l’Alier, en suspens

TECNOLOGIA4El projecte ‘smart
city’ que l’anterior govern muni-
cipal tenia previst impulsar a
l’antiga fàbrica de Ca l’Alier, al Po-
blenou, podria quedar aturat,
segons va avançar fa uns dies el
diari Ara.

Segons la informació d’aquest
rotatiu, la inversió de 37 milions
d’euros compromesa per les mul-
tinacionals Cisco i Schneider
Electric està ara mateix en sus-

pens després que aquestes dues
empreses hagin congelat les se-
ves inversions pel, segons elles,
desinterès de l’actual govern en el
projecte. Cisco, que posava 22
dels 37 milions de la inversió, vo-
lia fer a Ca l’Alier el seu centre
mundial d’’smart cities’.

Per la seva banda, des del con-
sistori han assegurat a l’Ara que
el projecte s’està “reformulant i
readaptant al nou entorn”. 

Collboni vol que el DHUB aculli
el nou Museu d’Arquitectura

CULTURA4L’edifici Disseny Hub
de Barcelona (DHUB), seu del
Museu del Disseny des de fa gai-
rebé dos anys, podria acollir en
un futur el nou Museu d’Arqui-
tectura de la ciutat.

Aquesta és la idea que va
plantejar el segon tinent d’alcal-
de d’Empresa, Cultura i Innova-
ció, Jaume Collboni, durant  una
trobada celebrada aquest dilluns
amb la premsa abans que pro-
nunciés la conferència ‘Trencant
murs. Una política cultural per a
les properes generacions’. 

Segons Collboni, el DHUB
de les Glòries necessita una re-
definició per dotar-lo de contin-
gut.”Estem estudiant que el Mu-

seu d’Arquitectura s’ubiqui al
Disseny Hub Barcelona”, va afir-
mar el tinent d’alcalde.

L’arribada d’aquest museu,
una vella reivindicació del sector,
en aquest edifici confirmaria que
l’actual govern descarta el projecte
convergent de crear un pol mu-
seístic a Montjuïc. De fet, Collbo-
ni va assegurar que “no està pre-
vista en aquesta legislatura l’es-
planada dels museus de Montjuïc.
La nostra aposta és pels contin-
guts, no pels continents, i per
això volem replantejar el Museu
del Disseny”. La idea de Collboni
és impulsar les Glòries com un
nou punt de referència central de
la ciutat un cop acabin les obres.

La Universitat Politècnica de Ca-
talunya (UPC) va inaugurar la
setmana passada el Campus Dia-
gonal-Besòs, on des d’aquest di-
lluns ja està en marxa el curs aca-
dèmic a l’Escola d’Enginyeria Bar-
celona Est (EEBE). L’EEBE serà
la pedra angular del campus i
acollirà 3.500 estudiants de grau,
màster i doctorat, a més de 400
docents i investigadors. El campus
té 150.000 metres quadrats de su-
perfície, 53.000 dels quals ja es-
tan edificats.

El cost de les obres ha estat de
97,5 milions d’euros, dels quals 23
els ha aportat la Diputació. “La Di-
putació ha apostat per la trans-
formació del Besòs”, va dir la seva
presidenta, Mercè Conesa, du-
rant la presentació. Una trans-
formació a la qual també va fer re-
ferència el rector de la UPC, En-
ric Fossas. “Una universitat no és
ciutadana si no compta amb la im-
plicació de l’entorn”, va dir.

Les paraules de Fossas són una
declaració d’intencions, ja que te-
òricament la universitat no només
s’ha concebut com un equipa-
ment d’estudi i recerca, sinó tam-

bé com un element amb potencial
per influir socialment a la Mina i
Sant Adrià del Besòs. “Crea una
nova centralitat urbanística, de co-
neixement i de recerca”, va asse-
gurar el president Carles Puigde-
mont durant la inauguració. “És
una oportunitat per beneficiar
una zona necessitada del país”, va
afegir.

L’alcaldessa Ada Colau, pre-
sent a l’acte, també va reivindicar
el Besòs. “Calia donar-li la cen-
tralitat que mereix”, va dir, alho-
ra que va manifestar la confiança
en la possibilitat d’estrènyer vin-
cles amb Sant Adrià.

NO VOLEN UN ‘BÚNQUER’
L’esperança perquè el campus
generi un impacte positiu és com-
partida pels veïns de la Mina. El
que era un dels pals de paller del

Pla de Transformació del barri ja
és una realitat i ara el barri hi té
moltes expectatives dipositades.

“L’arribada de la UPC serà po-
sitiva si podem vincular el campus
i el barri”, considera l’educador Da-
vid Picó, de la Plataforma d’Edu-
cació Social Salesians la Mina.
“Seria una gran notícia que els es-
tudiants participin o col·laborin
amb entitats del barri”, afegeix. 

La Plataforma d’Entitats i
Veïns avala l’estratègia i el seu por-
taveu, Josep Maria Monferrer,
considera que és un objectiu a llarg
termini. “El primer que hem d’a-
conseguir és que la universitat
no sigui un búnquer de gent in-
tel·lectual, sinó que influeixi so-
cialment al barri”, planteja Mon-
ferrer, que creu que la presència
d’alumnes i docents ajudarà a
“normalitzar” la Mina.

El president de la Generalitat va assistir a la inauguració. Foto: Generalitat

La UPC estrena la seva nova joia:
el Campus Diagonal-Besòs

Andreu Merino
EL BESÒS
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“Els polígons industrials són les
autèntiques pistes d’aterratge per
a les empreses que venen al terri-
tori metropolità”. Són paraules del
vicepresident de Desenvolupa-
ment Social i Econòmic de l’Àrea
Metropolitana de Barcelona (AMB),
Jaume Collboni, en referència al
programa de subvencions de l’ens
supramunicipal per a la millora
d’infraestructures i de competitivitat
de polígons industrials, el qual està
dotat amb 30 milions d’euros. 

Els principals objectius de les aju-
des són fomentar la competitivitat
i dinamització dels polígons i àrees
d’activitat econòmica de l’àrea me-
tropolitana i generar ocupació. En
aquest últim punt, en concret, l’AMB
calcula que els llocs de feina que es
crearan directament i indirecta arri-
baran al miler al llarg de l’execució
del programa. “Un dels objectius de
l’AMB per al mandat és crear llocs de
feina de qualitat”, argumenta al res-
pecte Collboni, que afirma que,
d’aquesta manera, es combatran els
“principals problemes del territori”,

que segons ell són “l’atur i la preca-
rietat laboral”. 

Aquest programa de subven-
cions, que es va posar en marxa fa
dos anys, s’ha dividit en dues con-
vocatòries. Els primers ajuts es van
atorgar el mes de maig de l’any pas-
sat –amb una dotació de 10 mi-
lions–, mentre que els segons van
ser aprovats a finals del maig d’en-
guany –amb una assignació de 20
milions d’euros–. 

Tot i que aquesta línia de sub-
vencions consta de 30 milions,
l’impacte econòmic arriba fins als
47, tenint en compte que cal su-
mar-hi la inversió privada.  De fet,
l’AMB subvenciona fins a un 70%
dels projectes atorgats, o fins a un
màxim d’1,5 milions. 

Fins avui, l’AMB ha avaluat 165
sol·licituds de subvenció presen-
tades entre les dues convocatòries,

de les quals se n’han aprovat 109.
D’entre aquesta xifra, la meitat
han estat demanades per empre-
ses privades en col·laboració amb
els Ajuntaments, mentre que un
40% correspon als consistoris. La
resta han estat atorgades a asso-
ciacions d’empreses. 

Pel que fa a les inversions, 23,8
milions tenen a veure amb l’efi-
ciència energètica, mentre que
les accions d’urbanització i millo-
ra de les infraestructures de serveis
ascendeix als 12,6 milions. En ter-
cer lloc hi ha les obres de millora de
l’accessibilitat –6,3 milions– i en
quart lloc hi ha les partides per a re-
habilitar edificis –4,3 milions–. 

Collboni considera necessà-
ries aquestes inversions al sector in-
dustrial “per sortir de la crisi” i ac-
tuar sobre un territori, l’àrea me-
tropolitana, que s’ha descuidat
durant molt de temps. 

Segons dades de l’AMB, de
tots els projectes que han rebut
subvenció en la primera convoca-
tòria del programa, un 32,6% ja es-
tan finalitzats, mentre que un
14,3% estan en fase d’obres. Per tot
plegat, l’ens assegura que el 96%
dels projectes subvencionats es
desenvoluparan amb èxit. 

Enfortint els polígons
» L’Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB) dedica 30 milions a subvencionar-hi millores
» Les ajudes volen promoure la competitivitat, dinamitzar aquests espais i generar ocupació

ECONOMIA4Els polígons in-
dustrials són uns espais molt ca-
racterístics de l’àrea metropolita-
na, i la seva importància en relació
a la superfície que hi ocupen no és
menor. De fet, els 250 polígons
d’activitat econòmica (PAE) de la
zona ocupen una superfície apro-
ximada de 8.000 hectàrees. 

N’hi ha a tots els municipis me-
tropolitans, a excepció de Badia
del Vallès i Tiana, i allotgen unes
28.000 activitats empresarials, se-
gons dades de l’AMB. 

Per àmbit d’activitats, més d’u-
na tercera part de les que s’hi
desenvolupen corresponen al sec-
tor del comerç –37%–, seguit pel
de serveis –22%–, la indús-
tria –20%–, la construcció –9%– i
la logística –8%–. El 4% restant co-
rresponen a altres activitats. 

Segons l’AMB, les principals
actuacions que necessiten estan
vinculades a la millora de l’efi-
ciència energètica i la mobilitat, a
la renovació de les infraestructu-
res i la rehabilitació d’edificis. 

8.000 hectàrees 

Collboni: “L’objectiu

de l’AMB és crear

ocupació de qualitat”

Redacció
BARCELONÈS

L’AMB destaca la importància econòmica i de generació d’ocupació dels polígons industrials. Fotos: AMB i arxiu
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TERRITORI4Els polígons de
l’àmbit del Besòs, en la zona d’in-
fluència de Sant Adrià i el distric-
te de Sant Martí, també s’estan be-
neficiant del programa de sub-
vencions engegat per l’AMB. En to-
tal hi ha tres projectes.

En aquest àmbit, el 80% de les
actuacions atorgades es concen-
tra entorn de la renovació i millo-
ra de polígons obsolets, i un 20%

posa l’accent en la millora de l’ac-
cessibilitat, amb l’obertura de
nous carrers i la construcció de ro-
tondes per regular el trànsit. 

Pel que fa a Sant Adrià de Be-
sòs, la zona industrial d’aquest
municipi es beneficiarà de tres
projectes diferents, els quals tenen
un cost d’1,3 milions d’euros. Una
inversió que repercutirà en tot
l’àmbit del riu Besòs. 

1,3 milions al Besòs
El programa de millora de compe-
titivitat dels polígons industrials de
l’Àrea Metropolitana de Barcelona
(AMB) ja ha aprovat subvencionar
109 projectes des que va arrencar ara
fa un parell d’anys. Aquestes actua-
cions s’han fet efectives en 24 mu-
nicipis de l’àrea metropolitana, la
qual està dividida en cinc grans zo-
nes, cadascuna d’elles amb les seves
particularitats i necessitats especí-
fiques que es detallen a continuació. 

La primera gran àrea se situa a
l’àmbit del Delta del Llobregat, una
zona que ha concentrat un nombre
important de les propostes presen-
tades per empreses i associacions
empresarials. En concret, el 75%
dels projectes aprovats en aquest te-
rritori han anat dirigits a millorar l’e-
ficiència energètica de les factories,
amb actuacions sobre les xarxes de
fred i calor i sobre les infraestructu-
res per a l’ús del vehicle elèctric, una
altra de les apostes de l’AMB. Segons

dades de l’ens supramunicipal, la in-
versió generada en aquest territori
és de 16 milions d’euros. 

Avançant cap al nord del Delta
hi ha el corredor del Llobregat, que
ocupa la part central i nord de la co-
marca, on el 80% de les actuacions
s’han centrat en projectes d’urba-
nització i millora dels polígons els

quals, amb els anys, havien quedat
obsolets. En aquest sentit, s’han
dut a terme obres de remodelació,
asfaltat de carrers, rehabilitació d’e-
dificis o creació de noves infraes-
tructures. En aquest àmbit la inver-
sió és de 10,1 milions d’euros. 

L’AMB també destaca l’eix de la
C-32, a l’àmbit de Viladecans, Gavà i
Castelldefels. Aquí, gran part de les
subvencions han anat a parar a la re-

novació i millora dels polígons ob-
solets i de les seves infraestructures
de serveis. La resta, una cinquena
part, tenen a veure també amb l’e-
ficiència energètica. Aquí s’han in-
vertit un total de 5,9 milions. 

Creuant Barcelona cap a l’est hi
ha l’àmbit del Besòs, al Barcelonès
Nord, on el 80% de les actuacions
s’han concentrat entorn de la re-
novació i millora dels polígons ob-
solets, mentre que el 20% ha posat
l’accent en l’accessibilitat, amb l’o-
bertura de nous carrers i la cons-
trucció de rotondes. Tot plegat ha
tingut un cost de 9,4 milions. 

Per últim, al nord de l’àmbit del
Besòs hi ha l’eix de la B-30. En aques-
ta zona els projectes es concentren
en un 40% en l’augment de la mo-
bilitat sostenible per accedir-hi i cir-
cular-hi, amb la creació de nous
carrils bici i la construcció d’aparca-
ments, els quals faciliten deixar el
cotxe i moure’s per dins amb mitjans
de transport sostenibles. Un altre
40% dels projectes tenen com a ob-
jectiu la millora de l’eficiència ener-
gètica. Unes actuacions possibles
gràcies a una inversió de 5,5 milions.

Guanyar competitivitat
» L’AMB divideix els polígons de l’àrea metropolitana en cinc grans zones amb particularitats

»Cadascuna d’elles té necessitats diferents i requereixen accions i projectes adaptats

Redacció
BARCELONÈS

Les prioritats d’inversió es divideixen en cinc àrees, cadascuna amb les seves necessitats específiques. Infografia: AMB

Els 109 projectes

aprovats es divideixen

en 24 municipis

5 àrees OBJECTIUS DIFERENTS
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veïns en línia

La ciutat es bolcarà amb la celebració en honor de la seva patrona entre els dies 22 i 25

La Mercè més participativa
CELEBRACIÓ/ Com cada any, el setembre
és un mes d’ebullició a la ciutat i al país. Les
últimes setmanes de l’estiu, la tornada a
l’escola o la celebració de la Diada Nacio-
nal són algunes de les dates marcades en
vermell al calendari, però entre els dies 22
i 25, els veïns i la ciutat viuran quatre dies
intensos per celebrar una nova edició de
la Festa de la Mercè. Concerts, cultura po-
pular i activitats de tota mena a l’aire lliure
són alguns dels ingredients del menú que
s’ha cuinat per a commemorar, un any
més, el dia de la patrona de la ciutat. 

El cartell de l’edició d’enguany és un
disseny de l’il·lustrador Miguel Gallardo,
mentre que l’escriptor Javier Pérez Andújar
serà l’encarregat de succeir Andreu Bue-
nafuente en la lectura del pregó. Durant
l’acte de presentació del cartell, Andújar
va assegurar que el seu parlament “parlarà
de barris, parlarà de llibres i parlarà de cul-
tura popular, que és el que som”.

L’edició del 2016 vol ser, segons asse-
guren els organitzadors, una edició més
participativa i descentralitzada que mai.
De fet, el calendari inclou activitats pensa-
des perquè veïns i artistes visquin la Mercè
conjuntament. A més, la celebració d’ac-
tes s’estén cada cop més, de manera que
punts com la Fabra i Coats o el parc de la
Trinitat seran alguns dels escenaris que en-
guany s’estrenen. Aquests s’afegiran als ja
habituals, com la plaça de Sant Jaume, la
plaça de Catalunya, l’avinguda de Maria
Cristina, el Castell de Montjuïc o el parc de
la Ciutadella.

Com és habitual, la música també tin-
drà un protagonisme central en el conjunt

d’actes festius. Les actuacions de bandes
consolidades com La Pegatina, la fusió fla-
menca del figuerenc Kiko Veneno o l’ska-
rock dels gandians La Raíz seran algunes
de les cites musicals imprescindibles d’a-
quest any. A més, un dels clàssics de la cita,
el Barcelona Acció Musical (BAM) tindrà
accent francès amb el pop-rock de Jeanne
Added, l’afrotrap d’MHD o el rock psico-
dèlic d’Aquagascallo. 

PARÍS, CIUTAT CONVIDADA
La capital francesa serà un altre dels pro-
tagonistes de la celebració. A principis de
desembre de l’any passat es va conèixer
que París havia estat triada com a ciutat
convidada, de manera que els equips tèc-
nics i artístics dels dos ajuntaments han
treballat durant gairebé vuit mesos per
dissenyar el calendari.

D’aquesta manera, tothom que ho vul-
gui podrà gaudir de la feina de la coope-
rativa d’arts de carrer i arts del circ 2r2
Cirque, del prestigiós Le Monfort Théâtre,
un espai de referència en la vida cultural
parisenca, o del Centquatre-Paris, una pla-
taforma oberta a artistes internacionals i
que aposta pels joves talents creatius. Les
construccions d’Olivier Grossetête o
Nuage, un núvol artificial suspès en l’aire
sobre el qual evolucionen uns acròbates
seran altres propostes dels parisencs.

Així, París continuarà amb la llista de
ciutats convidades, una iniciativa que va
néixer en el marc de la Mercè del 2007 i
que ha portat fins a la ciutat Medellín,
Quito, Istambul, Dakar, Sant Petersburg,
Montreal, Viena, Estocolm i Buenos Aires.

EIXAMPLE/Malgrat l’oposició veïnal, el restaurant El Bella-
vista del Jardín del Norteva obrir les seves portes a finals del
mes de juliol. El local, situat a l’interior d’illa del carrer Enric
Granados 86-88, consta de dos pisos amb una superfície de
1.000 metres quadrats, que es complementen amb un jar-
dí-terrassa de les mateixes dimensions. El local el gestiona
Rodrigo Messi, germà del futbolista del Barça, amb l’ajuda
dels seus germans i de la família Iglesias, propietària de ma-
risqueries i altres establiments de restauració.

L’associació SOS Carrer Enric Granados ha estat l’actor més
involucrat alçant la veu en contra de l’obertura de l’establi-
ment. En un comunicat publicat pocs dies després de la in-
auguració del restaurant, SOS Carrer Enric Granados adverteix
que el local “no disposa de llicència d’activitat per operar al
jardí de 1.000 metres quadrats situat a l’interior d’illa, que està
envoltat per més d’un centenar d’habitatges”, però que
aquest funciona com una part més del negoci. “Serà com-
plicat canviar-ho, però lluitarem i farem tot el possible per-
què es respecti el descans dels veïns. És un tema amb el qual
estem molt implicats”, explica el president de l’Associació de
Veïns de l’Esquerra de l’Eixample, Toni Colomina.

El mateix futbolista, acompanyat per la seva dona An-
tonella Rocuzzo, va visitar per primer cop El Bellavista del Jar-
dín del Norte el passat diumenge 4.

El veïnat rebutja el mega-restaurant de
Messi a un interior d’illa d’Enric Granados HORTA-GUINARDÓ/Els búnquers del Turó de la Rovira, al

barri del Carmel, són un dels atractius que més atenció tu-
rística han despertat darrerament. De fet, no només són els
visitants de la ciutat els qui pugen fins a un dels punts on
es poden gaudir d’espectaculars panoràmiques, sinó que
han proliferat rodatges de pel·lícules i anuncis.

De fet, i arran d’una notícia publicada per una cadena
de televisió on s’assegurava que “per ara l’associació de veïns
no ho considera un problema greu”, l’Associació de Veïns i
Veïnes del Carmel va publicar un aclariment en el qual ex-
plica que la situació de les bateries “sí sembla un problema
important” i insta el govern a “començar a aplicar polítiques
de decreixement turístic”, tant al barri com a la ciutat.

En aquest sentit, l’Ajuntament està estudiant, entre d’al-
tres mesures, la possibilitat de restringir el nombre de ro-
datges permesos i la temàtica d’aquests.

Les bateries antiaèries 
del Carmel, desbordades?

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona
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veïns en línia

SÍNDICA/ El passat dia 5, Maria
Assumpció Vilà va prendre pos-
sessió del seu càrrec com a Sín-
dica de Greuges de la ciutat. 

Durant el seu parlament, Vilà,
que repetirà al càrrec durant cinc
anys més, va destacar que la seva
intenció serà “arribar a tothom i
que mai ningú es quedi sense de-
fensa”. La Síndica també va dir que
la sindicatura “ha de reforçar-se i
ser més propera i eficaç per poder
defensar els drets fonamentals i
les llibertats públiques”.

Vilà va ser reescollida a prin-
cipis de juliol gràcies als vots de
tots els grups polítics del consis-
tori amb l’excepció de la CUP, que
es va abstenir.

Maria Assumpció
Vilà inicia el seu
segon mandat

URBANISME/ El passat 28 de juliol a pri-
mera hora del matí, la Guàrdia Urbana, per
ordres de l’Ajuntament, va retirar les taules
i les cadires de les terrasses dels bars i res-
taurants que hi ha als porxos del Mercat de
la Boqueria. Tot i això, els restauradors van
desafiar les ordres municipals i al migdia
van tornar a col·locar taules i cadires, de ma-
nera que els agents van tornar per retirar
novament tot el material.

Una setmana després d’aquest episodi,
l’Ajuntament va concedir, de manera provi-
sional, llicències de terrasses per a 11 d’a-
quests negocis. Aquesta mesura, però, no
va acabar de satisfer els propietaris dels es-
tabliments. De fet, el president de l'Associa-
ció dels Pòrtics de la Boqueria, Manuel Ruiz,
considerava que la concessió es va fer

“sense cap criteri” i la va qualificar de “me-
sura d'urgència mal presa”.

Un altre actor que també va dir-hi la seva
va ser l’Assemblea de Barris per un Turisme
Sostenible (ABTS). En un comunicat, de-
nunciava “la progressiva expulsió de la clien-
tela de tota la vida i la substitució d’usos
veïnals pels d’un parc temàtic orientat al tu-
risme”. L’ABTS també apuntava que, “Ciutat
Vella és un territori sense llei on molts ne-
gocis (amb honroses excepcions) només
compleixen les normes quan la pressió veï-
nal els força”. En el mateix text, l’Assamblea
aplaudia la nova postura de l’Ajuntament
“exigint el compliment de la normativa”, al
mateix temps que demanava “un debat mu-
nicipal i ciutadà sobre les taxes que els pri-
vats paguen per aquest ús de l’espai públic”.

Tensió entre consistori i restauradors
pels bars dels porxos de la Boqueria

ESPORTS/ El cinquè Correbarri ja
és a tocar. El dia 16 del mes que
ve, la ciutat tornarà a ser l’escenari
d’aquesta competició en la qual
tots els atletes participants re-
presenten el seu districte.

El recorregut, de 10 quilò-
metres, començarà i acabarà a la
plaça del Mar, a Ciutat Vella, i re-
correrà els seus punts més em-
blemàtics. 

Tothom qui vulgui participar
pot incriure’s al seu portal web
(www.correbarri.com) o bé pre-
sencialment a les oficines del
Club Natació Atlètic Barceloneta
o a les botigues Benitosports. El
procés d’inscripció estarà obert
fins al dia 11 d’octubre.

Compte enrere per a
la cinquena edició
del Correbarri

SERVEIS/ L’arribada del setembre
coincideix amb el retorn al fun-
cionament habitual de les 13
Oficines d’Atenció Ciutadana
(OAC) que hi ha repartides per
tota la ciutat.

Aquests espais són el lloc
en el qual es poden dur a terme
tràmits relacionats amb el padró,
la Hisenda municipal, la identi-
tat digital, urbanisme i obres,
qüestions relacionades amb els
animals de companyia, sol·licitar
la targeta del Park Güell o el Re-
gistre Gaudir Més. 

Per a aquests tràmits cal de-
manar hora a través de la web
(ajuntament.bcn.cat/cita) o bé
trucant al 010 o al 900 226 226.

Quins són els
tràmits per als quals
cal cita prèvia?

La FAVB demana mesures de 
“justícia humanitària” per als manters

TOP MANTA/“El més colpidor és
trobar-se amb la punyent realitat
d’unes persones condemnades a
malviure per l’únic fet de no ser ciu-
tadanes”. Aquesta és una frase del
comunicat de la Federació d’Asso-
ciacions de Veïns (FAVB) en relació
al top manta, on l’entitat posa èm-
fasi en la situació dels manters, unes
persones atrapades en un “bucle
pervers” que les condemna a “no
poder tramitar el seu arrelament
social” perquè no tenen un lloc de
treball, el qual “no està al seu abast
perquè no estan regularitzades”.

La FAVB descriu el fenomen del
top manta com a “polièdric” i la-
menta que segons quins sec-
tors –en referència a alguns
comerciants i polítics–han “magni-
ficat” la qüestió. A més, denuncia
les crítiques que s’hi fan, les quals
“tenen un tuf racista” quan “no van
acompanyades de la demanda
d’una sortida digna” per als man-
ters. De fet, la principal reclamació
de la FAVB és impulsar mesures de
“justícia humanitària” per als vene-
dors ambulants que “intenten ven-
dre el que tenen sobre la manta”. 

IMPACTE ECONÒMIC RELATIU
En relació als productes que venen
els manters, la FAVB relativitza l’im-
pacte econòmic que té sobre les
botigues.  Reconeix, tanmateix, que
“és criticable” que un turista compri
unes vambes sense pagar l’IVA, tot
i que recorda que “ho ha pogut fer
abans al seu creuer”. De la mateixa
manera, la FAVB qüestiona el sis-
tema i posa l’accent en “l’explotació
infantil” que hi pot haver darrere de
la fabricació de les vambes que es

venen de manera legal. “El mono-
poli de qui té el negoci és qui marca
les regles de joc”, sentencia.

Per tot plegat, la federació creu
que  “no hi ha solucions fàcils” per al
fenomen de la venda irregular al ca-
rrer. Tanmateix, fan reclamacions
específiques a tots els actors invo-
lucrats en la problemàtica. Pel que
fa al govern espanyol, la FAVB re-
clama que es prengui en conside-
ració regularitzar els “sense papers”
i qüestiona la Llei d’Estrangeria. 

Per altra banda, insta l’Ajunta-
ment a dialogar amb els manters
els quals, asseguren, “ja els hi agra-
daria poder pagar 0,55 euros per
un metre quadrat de sòl públic”,
com fan els bars amb les terrasses.
Tanmateix, la FAVB sí que reconeix
que l’ocupació d’espais públics pel
top manta “genera molèsties al veï-
nat”. Seguint amb les demandes al
consistori, l’associació titlla “d’insu-
ficients” els 40 plans d’ocupació per
a manters i exigeix “tots els esfor-
ços possibles” per “dignificar” la si-
tuació dels manters. En relació als
plans d’ocupació, el Sindicat Popu-
lar de Venedors Ambulant creu
que es tracta d’una iniciativa “molt
limitada” en places.

En aquesta línia, la FAVB critica
la “repressió” policial contra els ve-
nedors del top manta, la qual, con-
sidera, no té res a veure amb la
lluita contra les màfies que pro-
pugnen els cossos de seguretat.
Una situació que empeny els man-
ters a sobreviure a través d’una
pràctica il·legal però que, segura-
ment, “és una de les activitats més
dignes que poden fer”, tenint en
compte la seva situació, diu la FAVB. 

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona
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Els paradistes del Mercat de
Sant Martí van celebrar dissab-
te passat un sopar popular a
base de vedella rostida, una ac-
tivitat durant la qual es van re-
partir 750 racions –consistents
de mongetes, pa, beguda i pos-
tres–, tal com explica a aquesta
publicació Xavier Alcázar, pre-
sident de l’associació de boti-
guers de mercat. 

“Els clients van quedar molt
contents i ja volen repetir”, as-
segura Alcázar, que celebra que
no va ploure i que van poder fer
totes les activitats que tenien
planificades. En concret, hi va
haver animació musical a càrrec
d’un disc joquei. 

Aquest sopar forma part dels
actes de celebració del 50è ani-
versari del Mercat de Sant Mar-

tí, que continuaran de cara al
pròxim dissabte 8 d’octubre,
quan el mercat celebri la seva se-
gona nit de tapes. Al novembre,
organitzaran una sessió de bin-
go mentre que, de cara a mitjans
de desembre, la celebració de l’e-
femèride culminarà amb una
gran festa de cloenda. 

El sopar popular de dissabte
passat va comptar amb la col·la-
boració especial de l’Eix Sant
Martí –una entitat que està as-
sociada amb el mercat des de fa
prop d’un any– que ja té expe-
riència a l’hora d’organitzar ac-
tes com aquest amb la vedella
rostida com a protagonista. 

La climatologia va respectar el sopar popular. Foto: Mercats BCN

Satisfacció al Mercat de Sant
Martí amb la rostida de vedella
» Els paradistes venen prop de 750 racions durant el sopar popular
» És un dels actes per celebrar els 50 anys de vida de l’equipament

Critiquen que el Dia sense
Cotxes es faci en un dia feiner
QUEIXA4El Dia sense Cotxes,
que preveu tancar al trànsit 58
carrers de la ciutat avui dijous,
ha generat l’enèsima polèmica
entre el consistori i els boti-
guers. En un comunicat, Pimec
Comerç, la Fundació Barcelona
Comerç, Barcelona Oberta i CE-
DAC (Consell d’Empreses Dis-
tribuïdores d’Alimentació de Ca-
talunya) lamenten que l’Ajun-
tament “no ha tingut en comp-
te” els representants del comerç
i que hauria d’haver informat
“amb més antelació” de les ca-
racterístiques i afectacions de la

jornada per tal de prevenir una
“manca de planificació”. 

Per aquest motiu, aquestes
entitats consideren que el Dia
sense Cotxes es podria haver
celebrat en un de festiu i no en
un de laborable, com és el cas
d’aquesta edició. Si s’hagués
programat per a un dissabte, as-
seguren, es podrien “evitar les
previsibles afectacions” que tin-
drà el tancament dels 58 ca-
rrers. A més, recorden que els
horaris d’accés són diferents a
cada vial, aspecte que “compli-
carà encara més la mobilitat”. 

CERTAMEN4La quarta edició
del concurs de curtmetratges
BCN Shoping and Shooting ja
ha començat a caminar. Com ja
va passar l’any passat, el concurs
està obert a la participació de bo-
tigues de tots els eixos de la Fun-
dació Barcelona Comerç, les
quals serviran com a escenari.

De fet, els comerciants ja
tenen a la seva disposició el for-
mulari d’inscripció per oferir la
seva botiga com a escenari d’un
dels curtmetratges del festival. 

Des de l’equip del certamen
posen de manifest que participar
en el BCN Shopping and Shoo-
ting “és publicitat gratuïta i una
plataforma” per donar a conèi-
xer un establiment. L’any passat,
un centenar de botigues van
obrir les seves portes als cineas-
tes que van prendre part al con-
curs.  Una xifra que els organit-
zadors volen superar aquest any. 

Per aconseguir aquest ob-
jectiu, enguany s’ha creat un
nou guardó que premiarà la bo-

tiga més col·laborativa amb els
concursants i l’organització. 

Per altra banda, a la gala
d’entrega de premis de la pre-
sent edició es farà una recollida
de fons voluntària per tal de do-
nar suport a una iniciativa “so-
cialment responsable”. 

Aquest certamen de curt-
metratges va néixer fa tres anys
amb la voluntat de difondre la
importància del comerç de pro-
ximitat a la ciutat mitjançant la
promoció del setè art. 

Comerç

Redacció
SANT MARTÍ

Una imatge del Dia sense Cotxes de l’any passat. Foto: Ajuntament

Cinema i comerç, de nou de la mà

Guardons | Els premis Comerç de BCN dupliquen les inscripcions
Els premis Comerç de Barcelona, que reconeixen la tasca de les botigues i les millors iniciatives comer-

cials, han tancat el període d’inscripcions amb unes xifres molt positives. Segons fonts municipals, les
candidatures s’han duplicat respecte de l’any passat. Les mateixes fonts destaquen “la bona salut i la

bona feina que s’està fent des de tots els àmbits per fer créixer el model de comerç barceloní”. 
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El Júpiter continua amb el seu
moment irregular. Els gris-i-gra-
na van sumar el primer punt del
curs a domicili diumenge passat
contra la UE Castelldefels (0-0) en
un partit igualat en el qual cada
equip va dominar una meitat.

Els de Juanjo García van co-
mençar el partit més entonats i
van portar la iniciativa durant el
primer temps. Bauli va ser l’home
més incisiu del Júpiter. El da-
vanter va ser un maldecap per a
la defensa groga i va fregar el gol
en dues ocasions que el porter lo-
cal va poder aturar in extremis.

Els del Baix Llobregat van re-
accionar després del descans i van
tenir les seves millors aproxima-
cions als primers minuts de la re-
presa. Jairo i Miki Gustà van fer
treballar Andrés, però Darbra i

Ángel podrien haver decantat la
balança a favor del Júpiter.

Després del matx, Juanjo Gar-
cía va explicar que marxava con-
tent perquè “sempre és bo pun-
tuar fora de casa” i considerava
l’empat “un resultat just”. L’equip
ja treballa per preparar el tercer
compromís del curs a la Verneda.
El rival serà el Santfeliuenc, diu-
menge a les 12 del migdia.

Per la seva banda, el Marti-
nenc va encadenar el segon em-
pat consecutiu a casa. Els de Mi-
guel López no van veure porteria
contra la UE Vic diumenge pas-
sat i cauen a la setena posició de
la classificació. El pròxim des-
plaçament de l’equip serà demà
passat a Santa Coloma de Farners,
un partit que jugaran sense Aleix,
que va ser expulsat contra el Vic.

Grocs i grisigrana van empatar sense gols. Foto: Andrés Burgos / UEC

El Júpiter empata amb el
Castelldefels en un matx igualat

» Els gris-i-grana rebran el Martinenc diumenge a la Verneda 
» El Martinenc encadena el seu segon empat consecutiu a casa

Castillejo i Andreu guanyen
la 38a Cursa de la Mercè

ATLETISME4Uns 10.000 atletes
optaven a la victòria el passat dia
18, però aquesta va ser per a Car-
les Castillejo i Laia Andreu.

L’atleta viladecanenc (campió
per tercer cop després de les edi-
cions del 2011 i del 2013) i la co-
rredora del CA Granollers (que va
debutar amb victòria) van ser els
més ràpids en la 38a edició de la
Cursa de la Mercè, que un any
més va tornar a omplir els carrers
de la ciutat d’atletes amateurs i
professionals que es volien posar
a prova ara que comença el ca-
lendari de curses.

Castillejo, de 38 anys, va
aguantar el fort ritme de la sorti-
da i a partir del cinquè quilòme-
tre va aconseguir prou distància
per creuar la meta en solitari (29
minuts i 59 segons). Mourad El
Bannouri i Nan Oliveras van
completar el podi masculí.

Per la seva banda, l’excam-
piona de Catalunya i Espanya en
curses de muntanya va ser la
més ràpida (35 minuts i 37 se-
gons) en la seva estrena a la Mer-
cè. Dues habituals de la cursa, Mí-
riam Ortiz i Janeth Becerra, van
acompanyar Andreu al calaix.

Els Enginyers comencen la
lliga amb bon peu a Múrcia

RUGBI4Victòria contundent. Els
Enginyers del Poblenou es van es-
trenar amb bon peu en la nova
temporada al seu grup de la Di-
visió d’Honor B del rugbi estatal
després d’aconseguir un triomf in-
contestable diumenge passat a
Múrcia (6-29).

Els dos equips van estar im-
precisos al començament del
matx i les línies defensives atu-
raven tots els intents de progres-
sió. Això, però, va canviar al mi-
nut 33, quan Ricard Palomar va
aconseguir el primer assaig de la
temporada. Els locals, però, van

retallar distàncies abans del des-
cans gràcies a un cop de càstig de
l’argentí Franco Cagnolo.

La segona part va ser un mo-
nòleg dels Enginyers. Després
d’un cop de càstig anotat per
cada equip al començament del
segon temps, Martí Vicente, amb
dos assajos i Wael Harb van as-
sumir el pes ofensiu per tornar a
casa amb els primers cinc punts. 

Els homes de Jordi Sánchez
debutaran a casa aquest diu-
menge a la 1 del migdia rebent la
visita d’un dels equips valencians
de la categoria, el Tatami RC.

El Sant Martí Adrianenc
debutarà a Palautordera

HANDBOL4L’inici de la lliga ja
és aquí. Després d’un estiu llarg
que ha servit per carregar piles
i per sumar diferents cares no-
ves a la plantilla, el Sant Martí
Adrianenc ja està a punt per al
debut en una nova temporada al
grup D de la Primera estatal
masculina d’handbol.

El pavelló municipal de San-
ta Maria de Palautordera serà
l’escenari del retorn del conjunt
de Pedro Pérez, que després

d’acabar en quarta posició el
curs passat voldrà aspirar a llui-
tar per l’ascens a la Divisió de
Plata. El partit contra el conjunt
palauenc es disputarà aquest
diumenge a un quart de dues del
migdia.

El debut lila a la Verneda, per
tant, serà el pròxim dia 1 d’oc-
tubre, quan l’equip rebrà la visita
d’un dels seus grans rivals en la
pugna per l’ascens de categoria,
el BM La Roca.

Redacció
SANT MARTÍ
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Triatló | Compte enrere per al Barcelona Triathlon 2016
Diumenge nou d’octubre. Aquesta és la data d’una nova Barcelona Triathlonés, el dia que els 

ultraesportistes tenen marcat en vermell. Enguany s’han unit les dues proves que existien fins l’any 
passat per crear-ne una de nova de més prestigi, un format que es mantindrà, com a mínim, durant 

els  tres pròxims anys. Com és habitual, hi haurà tres modalitats, olímpica, sprint i supersprint.
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AGENDA QUINZENAL
AVUI 22 DE SETEMBRE
21:00 En el marc de la setmana de la mobilitat

sostenible i segura, es farà la projecció del do-
cumental Bikes vs cars del suec Friedrik Gert-
ten. / Carrer Sancho de Ávila, 130.

DILLUNS 26 DE SETEMBRE
19:15 Primera sessió d’un taller de cinc classes

en el qual s’ensenyarà a preparar delicioses
receptes de cuina vegetariana per poder
gaudir d’una dieta variada i sana. / Casal de
barri Vila Olímpica - Can Gili Nou.

DIMARTS 27 DE SETEMBRE
19:15 Un telèfon mòbil. Aquesta és l’única eina

necessària per gravar vídeos i en aquest ta-
ller trimestral es donaran claus i consells per
gravar i editar històries. / Casal de barri Vila
Olímpica - Can Gili Nou.

TOT EL MES
11:00-18:00 El Poblenou torna a ser nou és el

títol d’una col·lecció de pintures de l’artista
urgellenc Perico Pastor on ensenya la seva vi-
sió particular del barri. / Museu Can Framis
- Fundació Privada Vila Casas.

DILLUNS 3 D’OCTUBRE
Matí-Tarda Arquitectura, d’Emilio Duran i Joan

Jové, serà el nom d’una exposició que esta-
rà al barri tot el mes. El dia 7 d’octubre es farà
l’acte de presentació. / Biblioteca Camp de l’Ar-
pa - Caterina Albert.

DISSABTE 24 DE SETEMBRE
Matí Follets, elfs, genis i ogres són algunes de

les criatures fantàstiques que protagonitza-
ran la història de titelles Barnabás cuenta-
cuentos. / Museu Blau.

DILLUNS 26 DE SETEMBRE
16:30 Primera sessió del taller infantil Ioga amb

exploradors, un curs pensat perquè famílies
amb nens entre 15 i 30 mesos. El cost total
del taller és de 45 euros. / Casal de barri Vila
Olímpica - Can Gili Nou.

DISSABTE 1 D’OCTUBRE
19:00 Partit d’handbol corresponent a la segona

jornada del grup D de la Primera estatal mas-
culina entre Sant Martí Adrianenc i el BM La
Roca. / Pavelló de la Verneda.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Algunes de les històries i rondalles més
conegudes de tots els temps arriben
al barri de la mà del narrador Ricard
Serra-Pujol. / Biblioteca Camp de l’Ar-
pa - Caterina Albert.

Ricard Serra-Pujol porta 
els seus ‘Contes de l’àvia’

Dc. 5 d’octubre a les 18:00

Segona sessió del taller de pilates, una
tècnica que se centra en el desenvo-
lupament de la musculatura profun-
da com sostenidor de l'esquelet. /
Casal de barri Diagonal Mar.

Arrenca un taller trimestral
per aprendre a fer pilates
Avui 22 de setembre a les 10:00

El cantautor murcià Diego Martín,
conegut per singles com A la hora de
amar o Déjame verte portarà la seva
música al districte. Entrada gratuïta.
/ FNAC Diagonal Mar.

El Diego Martín més íntim
arriba a l’FNAC Diagonal Mar

Dc. 28 de setembre a les 19:00

Partit corresponent a la sisena jor-
nada de Tercera divisió entre el CE Jú-
piter i l’FC Santfeliuenc. / Municipal
de la Verneda.

El Júpiter rep la visita del
Santfeliuenc a la Verneda
Dg. 25 de setembre a les 12:00
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